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I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut: 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

1. Har Naalakkersuisut konkrete beredskab, hvis og når coronavirus bliver konstateret 

i Grønland? 

2. Har Naalakkersuisut nogle tiltag og tilsyn om personer der kommer fra fjernøsten for 

at sikre disse at de ikke er smittede med coronavirus? 

3. Hvilke forebyggende tiltag har Naalakkersuisut iværksat for at minimere risikoen for 

at coronavirus ikke hærger landet? 

4. Er der udarbejdet beredskab for at håndtere turister, krydstogtskibe og andre, hvis 

der skulle konstateres smitte for coronavirus? 

(Medlem af Inatsisartut Jens NapãtôK´ Parti Naleraq) 

Begrundelse: 

Coronavirus spredes nu hastigt og er ikke længere en lokalt epidemi men er udviklet sig til 

pandemi og er således på et alvorligt niveau hvor spredningen af smitten er nået til europa 

samt nordiske lande.   

Lande som vi til dagligt har tæt kontakt og samarbejde med og vores tætte nordiske 

samarbejdspartnere Danmark, Norge, Finland, Sverige er ligeledes ramt af den meget 

smitsomme sygdom og spredningen vokser stadig bekymrende for hver dag. 

Coronavirussen spredes i bekymrende hastigt, hvor corunavirussen er spredt sig til mindst 

49 lande. Der er således i dag registret lidt over 80.000 smittede mennesker med 

coronavirus og ud af disse tal er mindst 2.700 døde af coronvirussen. 

World Health Organization som forkortes WHO som følger og vurderet situationen har i den 

forbindelse fremlagt på det sidste, at de formoder at der er langt større smittede end de der 

er registrerede og formoder således til at være tidobbelte af de registrede, det vil sige de 

formoder omkring 800.000 smittede på verdensplan. 
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I Kina har de foretaget nogle foranstaltninger for at minimere spredningen på forskellige 

måder, bl. a. ved at bygge supersygehuse og brændt ligene på krematorium for at minimere 

risikoen for yderligere spredning af virussen.  

Da det er meget vanskeligt i at få tildelt tid til lægekonsultation i vores land bl. a. på grund 

af lægemangel eller lign er det derfor meget vigtigt at vi har en konkret beredskabsplan på 

området.  

Ligeledes da vi som Kina og andre lande ikke har krematorium i vores land, er det vigtigt at 

at være forberedt og have en konkret plan fra Naalakkersuisuts side på hvordan og 

hvorledes vi skal håndtere de forskellige situationer. Vi mener derfor fra Parti Naleraq at det 

er vigtigt at vi skal være forberedt at have en konkret beredskabsplan på området i dette 

kordineres i samarbejde med de forskellige instancer, hvis det værste skulle ske med at 

pandemien kommer til vores land og der kommer coronavirus epidemi her i vores Land. 

Folk er bange og bekymrede og mange har derfor behov for konkrete informationer og har 

brug for information om hvorledes de skal forholde sig til, da det er meget problematisk at 

komme til på sygehuset til konsultation. Derfor er borgerne bekymrede ud fra deres 

erfaringer med sundhedsvæsenet i deres hverdag med at at være frustrerede over ikke at 

kunne komme i kontakt med sygehuset i deres hverdag og derfor har bange anelser om, 

hvordan det vil være, hvis coronavirussen skulle komme til vores land og på dette punkt 

deler vi deres store bekymring. 

Der bør og skal laves en beredskabsplan for hele kysten, da det er meget vigtigt at være 

parat og beredt og og ikke kun vente på katastrofen skal indtræffe, derfor finder vi det meget 

vigtigter fra Partii Naleraq at der er udarbejdet en beredskabsplan for, hvordan og hvorledes 

de forskellige instanser skal forholde sig, når man får konstateret coronavirus rundt omkring 

på kysten. 

Naalakkersuisut informerer løbende at de følger udviklingen samt at de er klar med 

beredskab. Vi mener nu at det er så alvorligt en situation at borgerne skal inddrages mere 

og der bør fremlægges en beredskabsplan samt hvordan og hvorledes man bedst muligt 

undgår at få virussen til vores land. 
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Der er efterhånden mange medarbejdere fra Kina og Thailand og andre asiatiske lande, 

som arbejder forskellige steder og på vores fiskefabrikker, og Royal Greenland har gjort for 

at undgå smitten kommer til Grønland, hvor de sat stopper for tilførsel af arbejdskraft indtil 

videre, hvad med de andre arbejdspladser, hvilke tiltag har de indført og hvilke planer har 

disse, for at minimere risikoen for at coronavirussen kan komme til vores land? 

 

Det skønne smukke forår er lige døren og  det smukke sommer er ligeledes lige om hjørnet 

og dette betyder at vores turistboom nærmer sig med at det snart vrimler med turister rundt 

omkring på Grønland. Ligeledes anløber mange store skibe med tusindvis af turister de 

forskellige byer snart. Mange af disse store skibe har fået forbud om at anløbe mange lande 

og hvad disse angår er det nu på tide, hvordan og hvorledes vi vil agere for disse kæmpe 

skibe med tusindvis af turister, har vi beredskab og på det område bør der også snarest 

muligt fremlægges en konkret beredskabsplan. 

Statsministeren har netop indkaldt sikkerhedsudvalget til møde med henblik på iværksætte 

tiltag, hvor de informerer med at de er startet med deres arbejde, hvor de vil fokusere på 

drøfte kordinerer og ønsker udføre deres arbejde. 

Med udgangspunkt med det helt kritiske punkt det er nået til og mange lever i frygt på 

nuværende stadie coronasvirus udvikler sig, mener vi fra Parti Naleraq at Naalakkersuisut 

bør koordinære løbende information for borgerne og have konkret plan for beredsskab, hvis 

pandemien skulle ramme vores land. Ligeledes vil vi opfordre nogle konkrete plan for, 

hvordan og hvorledes vi kan minimere risikoen for smitte, hvor man således afklarer sig med 

alle scenarier, hvis det værste skulle forekomme, da sundhedsvæsenet i forvejen er stærkt 

belastet med at mange borgere føler at det er frustrerende ikke at kunne få tid hos lægen.  

Ønsker at få svar indenfor 10 arbejdsdage 

 


